

## Referat møde i Det Fælles Udviklingsråd

**Mandag den 13. marts 2023 kl. 17.00 – 21.00 i Horne Hallen, Stadionvej 21, 6800 Varde.**

Der er rundvisning i Horne mellem 16.00 -17.00. Mødested er Horne hallen. Giv besked til Lisbeth Linding, hvis I ikke deltager i denne del. Vær opmærksom på at der pga. gravearbejde er spærrede veje i Horne.

Mødedeltagere: Bente Staal, Blåvandshuk – Agnethe Nielsen, Blaabjerg – Ulla Sundvang, Helle Øst – Inge Jakobsen, Varde By – Hans Julius Jakobsen, Varde Opland – Carl Holst, Ølgod – Bjarne Tarp, Helle Vest – Morten Bjernemose, HHST – Hanne Klausen, Skovlund-Ansager – lokalsamfundskonsulent Lisbeth Højvang Linding, Varde Kommune.

Afbud:

Fraværende: Ulla Sundvang, Inge Jakobsen

| Dagsorden  | Referat   |
|--|---|
| <p><b>1. Godkendelse af dagsorden (5 minutter)</b></p> <p>Til beslutning</p>   | Godkendt  |
| <p><b>2. Godkendelse af referat fra seneste møde den 24.01.2023 i Oksbøl (5 minutter)</b></p> <p>Referatet ligger sammen med referater fra tidligere møder på FUR's hjemmeside:<br/><a href="https://fur.udviklingsraad.dk/menu/moeder">https://fur.udviklingsraad.dk/menu/moeder</a></p> <p>Til beslutning</p>  | Godkendt  |
| <p><b>3. Drøftelse af "Bordet rundt" (40 minutter)</b></p> <p>Hvert udviklingsråd indsender på forhånd materiale/emner til punktet, se nedenstående. Punktet bruges til at spørge ind til og drøfte relevante emner fra de enkelte udviklingsråd.</p> <p><u>UR Helle Vest:</u><br/><b>Roust/ Roushøje:</b></p> <ul style="list-style-type: none"><li>• Pågår indsamling til ny legeplads.</li></ul> <p><b>Næsbjerg:</b></p> <ul style="list-style-type: none"><li>• Udstykning af nye grunde er i gang samt 4 nye rækkehuse er under opførelse af privat investor.</li></ul> <p><b>Nordenskov:</b></p> | <p><u>UR Helle Vest:</u><br/>Bjarne Tarp fortalte, at de har afholdt generalforsamling på Skamstrup Maskinstation, hvor der var valg af et nyt medlem, Sara Jeppesen fra Næsbjerg. Generalforsamlingen afholdes altid hos en lokal virksomhed.</p> <p>4 rækkehuse opføres af en privat investor på den tidligere forsamlingshusgrund i Næsbjerg.</p> <p>Bjarne Tarp orienterede om arbejdet med fjernvarme i Helle Øst og Helle Vest, Helle Energi AMBA. Planen er, at der skal etableres en varmecentral ved hver af de 6 byer i</p> |

- Borgerforening forsøger at etablere et medborgerhus i den tidligere kro.
- LAR-projekt er på tegnebrættet for hovedfærdselsårerne i byen.

Generelt i Helle Vest området arbejdes der med fjernvarme i landsbyerne.  
 Generalforsamling 7/3 afholdt på Skamstrup Maskinstation.

UR Ølgod:

- Årsmøde 20. marts 2023 kl. 19:00 i Ølgod Hallerne – indlæg ved Søren Hvidbjerg vedr. Norlys puljer, og borgmester Mads Sørensen.
- Ny lokalbetjent i Ølgod området fra 1. marts Peder Sandager.
- Nygade, Ølgod.  
 Den 03/03-2023 blev der afholdt et møde med Bolig Sydvest og Varde Kommune vedr. området, hvor det tidligere lægehus er blevet fjernet. Beboerne og Ølgod Udviklingsråd har af sikkerhedsmæssige grunde længe ønsket at få området spærret af. Varde Kommune vil snarest udføre en afspærring.  
 Området skal forskønnes, og der skal etableres:
  - Skrå parkering langs Nygade (dette giver flere parkeringspladser)
  - El-ladestandere
  - Fortov reetableret
  - Cykelskur til beboerne (der blev fjernet sammen med lægehuset), borde/bænke samt grønt område.

UR Skovlund-Ansager:

Foreningsmøde mellem UR og byens foreninger den 2. marts.  
 Generalforsamling i UR den 16. marts.

**Skovlund:**

- Skovlund Sognehus er stærkt på vej. Der er rejsegilde den 17. marts.
- Der er borgerforeningsmøde med fokus på igangsættelse af et fællesprojekt med forbedring/forskønnelse af Skovlund bymidte, park m.m. Der er fundet tovholdere til 8

området. Varmecentralerne er ikke forbundne, så besparelsen findes i fælles indkøb af udstyret. Udgravningen er den største udfordring. Der er en kompetent, lokal fagmand i front for projektet.

UR Ølgod:

Carl Holst oplyste, at der kommer en ny lokalbetjent, Peder Sandager, til Ølgod, og at en lille lokalstation skal etableres, formentlig i det gamle rådhus. Der lægges op til et samarbejde med udviklingsrådet. Byen er pt. udfordret af graffiti-maling.

Der er tildelt et lokale til byens unge, som de selv skal stå for, og det går overordnet set godt, men der er nogle, som ikke passer ind.

UR Skovlund-Ansager:

Rettelse: Udviklingsrådet holder generalforsamling den 20. april. Udviklingsrådets aktiviteter er langsigtede, og der skal søges penge dertil, fx skomagerens hus.

Der blev spurgt ind til Skovlund Sognehus, og det blev præciseret, at det ikke er det samme som aktivitets-/kulturhuset i Skovlund.

UR Blåvandshuk:

Der kommer en ny restaurant i Vejers.

Der er generalforsamling den 19. april, hvor der også er debatmøde med de lokale politikere fra området. Birger Filskov fra Nr. Nebel kommer og fortæller om planerne for byggegrundene på rådhusgrunden i Nr. Nebel, inspireret af efterårsmødets punkt om alternative boformer. Efterfølgende er der debatpanel med de lokale politikere.

arbejdsgrupper.

- En gruppe borgere undersøger muligheder for etablering af seniorboliger i Skovlund - leje og evt. andelsboliger? Beliggenhed?
- Et fællesarrangement arrangeret af Skovlund og Ansager kirker: En pilgrimsgudstjeneste ved Stemmeværkspladsen i maj.
- Projekt BørneSYMBO, et samarbejde som er under udvikling mellem Friskolen og SYMBO Future Food.

**Ansager:**

- "Skomagerens have" - et forårsarbejde - oprydning med hjælp af frivillige.
- "Sansehave" - et samarbejde mellem Ansager Kirke og menighedsrådet - Demensforeningen søger midler til stibelægning og beplantning.

UR Blåvandshuk:

**Blåvand/Ho:**

I januar var vi inviteret til et dialogmøde om en lokalplan for området ved Hvidbjerg Strands parkeringsplads. Lokalplanen skal fastsætte rammerne for en forbedret parkeringsplads. Derudover ønskes, at en del af arealet skal anvendes til strandsport (beachvolley o. lign.) og opholds- og servicefaciliteter (café / restaurant, bodere, grej udlejning etc.) til turister og besøgende.

I Ho har Ho's venner fået 350.000 kr. samlet ind fra fonde og Nationalpark Vadehavet til at lave en læringshave ved Ho præstegård. Desværre har det nye menighedsråd sagt nej til projektet, og Ho's venner leder nu efter et nyt sted, de kan placere deres fine projekt. Det skal være i nærheden af Vadehavet, gerne ved Ho bugt så mulighederne er begrænsede.

I påsken vil der i Blåvand/Ho Erhvervsforening (BHE) blive sat alle sejl ind på at lave landets største udstilling af påskeæg. Der er indkøbt 20 stk. 170x110 store glasfiber påskeæg, som skal udsmykkes/males af forskellige kunstnere og udstilles rundt i Blåvand og Ho i påskedagene og ugerne frem. Der bliver fernisering søndag den 2.4.2023 kl. 14.00.

Ved "snorom" det trekantede kryds mod Blåvand er der givet tilsagn om, at der kan sættes et kunstværk

Busruten til Blåvand og Ho skal lukkes, men der skal stadig være skolekørsel til Oksbøl, ligesom der vil være kørsel for soldater til lejren.

Der mangler lejeboliger i området. Der mangler boliger til de ældre at flytte i for at kunne sælge deres boliger til unge familier, og der mangler boliger til soldater.

Der vil være en stor NATO-øvelse i øvelsesterrænet fra den 21. – 30. marts, ligesom der lige har været øvelse for ukrainere ift. det materiel, som de skal have fra Danmark. Det gav larm i området.

UR Blåbjerg:

Agnethe Nielsen er ny formand i UR Blåbjerg og nyt medlem i FUR.

Generalforsamling blev holdt den 28. februar på Henne Stationskro med ca. 70 mennesker til spisning og orientering ved Kim Tobiasen og Preben Friis-Hauge. Det er et dyrt arrangement, og det skal drøftes, om det er for mange penge at bruge på dette ene møde.

Den 1.4.2023 er der åbent hus i lokalhistorisk arkiv, som er flyttet ind i og har fået meget plads i skolen/kulturhuset i Nr. Nebel.

Der har været lokale drøftelser omkring planerne for byggeriet på rådhusgrunden i forhold til højde på byggeri og hegn.

I Outrup er mejerigrunden er nu ryddet, hvorefter den skal openses, og der skal laves en lokalplan. Tidsplanen lyder på 2025, og lokalt håber man på "blandede livsboliger" (= blandede boliger). Der er mangel på boliger i Outrup. Husene bliver generelt solgt hurtigt.

UR HHST:

op. Et Rustent fyrtårn er det meningen, at der skal sættes op. Det sættes i gang gennem BHE.

Midtbyplan/masterplan med trafikregulering m.m. giver udfordringer, både hos de lokale beboere og de forretningsdrivende.

#### **Oksbøl:**

I Oksbøl havde vi i februar nytårskur med 110 deltagere. På aftenens program var både musik og foredrag. Vi foretog også en workshop, hvor vi fik input fra alle medlemmer omkring fremtidens fokuspunkter for Oksbølby.

I februar genåbnede byens Café på Smedetorvet. Nu med ny leder, og caféen har stødt voksende besøgstal, som roser samlingsstedet i byen. I marts afholdes det første, af en række netværksmøder for erhvervsmedlemmer af Oksbølby. Formålet er at øge kendskabet og netværket imellem de lokale erhvervsdrivende. Caféen danner rammen om disse netværksmøder resten af 2023.

Generelt er der godt gang i Vestergade, byens handelsegade. Der er udsmykning og aktivitet i de fleste butikslokaler.

Byens revy blev afholdt i årets første måneder, igen med fint besøgstal. Ligeledes er billetsalget til Blåvandshuk musikfestival skudt i gang. Billetterne sælger over alt forventning, og der ses frem til et brag af en festival d. 10. juni.

Udviklingsplanen for Oksbøl er fortsat i fokus, og Oksbølby har fået 50.000 kr. i puljemidler til forskønnelse af byen. Bestyrelsen for Oksbøl borger- og erhvervsforening har udpeget de første steder, som ønskes forskønnet.

#### **Vrøgum:**

Fjernvarmen kommer helt sikkert til Vrøgum. Der skulle være 75 tilmeldte for at varmeværket ville gå videre med ideen, og nu er der 82 tilmeldte, så det er fedt.

Fastelavnsfest blev afholdt i egne lokaler. Der skulle være påbegyndt ombygning, men der er hele tiden arrangementer, så det er svært at få påbegyndt arbejdet.

Der er søgt fonde til ombygningen.

Der er fordelt solcellepenge fra Grøn Pulje. Det er kun Horne i HHST-området, som får del i pengene, og det er de lokale foreninger i Horne, og ikke udviklingsrådet, som har fordelt pengene mellem sig. Det har været en god proces.

Børnehaven i Tistrup skal udvides og åbner i 2024. Der mangler plads, idet der pt. er over 100 børn, og der er normeret til 80.

Tistrup gået ind i Varde Handelsråd.

Hodde Forsamlingshus indvies i maj/juni. Der mangler at blive opsat shelters, legeplads og toilet/bad; primært til brug af fiskere.

Det blev drøftet, om andre byer oplever udfordringer ift. pladsmangel og rekruttering af personale/leder i daginstitutioner. I Oksbøl mangler også pladser i børnehaven, da udvidelsen af børnehaven er sat på stand-by.

Der er forskel på, om børnehaver er selvejende institutioner eller under fælles ledelse via kommunen.

Der var en drøftelse af det frivillige arbejde og foreningslivet.

Overordnet set var meldingerne, at det har været svært at få gang i foreningerne igen efter Corona, og især mangler der bestyrelsesmedlemmer, men også flere steder trænere og ledere.

Der var en opfattelse af, at indstillingen har ændret sig til at være: "hvad får jeg ud af det, fremfor hvad kan jeg hjælpe med", og at det er nemmere at finde frivillige til at hjælpe med enkeltstående ad hoc-opgaver fremfor at indgå fast i bestyrelsesarbejde.

Forslag til at imødegå ovennævnte:

- Fælles ledelse, som hjælper de lokale foreninger med det administrative (det virker i Ølgod)
- Afholdelse af faste formandsmøder for hjælp og koordinering (praktiseres i Horne)
- Direkte opfordring/prikke til folk for

**Vejers:**

Det er stadig uvist, hvad der må sættes op på skovlegepladsen. Og soltorvet, som var planlagt ved stranden, vides det ikke, hvor ender, da Naturstyrelsen og Kystdirektoratet har sagt nej til det meste af oplægget omkring Soltorvet.

Oplægget til ny lokalplan for Vejers strandhotel har politikerne trukket tilbage og sat sagen i bero. Det er til genforhandling senere.

Byforskønnelsen i Vejers giver en del udfordringer.

Brugerrådsmøde i Naturstyrelsen skulle være afholdt i november men er udsat, og det første møde afholdes den 3.3.2023.

UR Blåbjerg:**Kvong:**

Kvong har fået anden repræsentant, Lene B. Højris. Claus Larsen valgte at trække sig.

**Nr. Nebel:**

Rådhusgrunden i Nr. Nebel bliver bebygget. Kulturhus i Nr. Nebel er nedrevet. Nyt Kulturhus og Folkebibliotek på Skolen i Nr. Nebel er indviet. Lokalhistorisk Arkiv er også flyttet på skolen og har åbent hus den 1.4. 2023 kl. 10-12.

**Outrup:**

Mejeriet i Outrup er snart væltet, og der vil gå ca. 2 år, inden der er oprenset, og der er lavet ny lokalplan.

Biogas i Nr. Nebel og Outrup arbejder på udvidelse.

UR HHST**Hodde:**

Vi er blevet færdig med Hodde forsamlingshus. Indvielse i maj hvor alle tilskudsgivere bliver inviteret med. Flere af de frivillige har været nomineret til Hodde-Tistrup prisen.

Ellers er der påbegyndt arbejde på at opstarte Hodde Invest. Opgaven vil være at opkøbe gamle bygninger i Hodde og sætte dem i stand, til videre salg eller udlejning.

hjælp, fremfor at vente på at de selv melder sig (et forslag fra Frivillighuset)

- Dele opgaver ud til flere personer, så det ikke "hænger" på enkeltpersoner

UR Varde Opland:

Der er generalforsamling i Alslev den 23. marts. Nystartet ungdomsklub i Alslev får nu kommunalt tilskud.

Tre personer fra UR Varde Opland har været involveret i fordelingen af midlerne fra Grøn pulje.

Janderup og Billum har endnu ikke fået svar på, om de er valgt som frilandsby.

**Horne:**

- Der er endnu ingen storke på Horne Skoles gavl.
- Forskellige foreningers julemarkeder og juleoptog blev gennemført.
- Nytårskur 1. januar blev ligeledes gennemført.
- Brandtomten i Horne er revet ned, og der arbejdes med at gøre grunden meget attraktiv med diverse udsmykninger.
- "Solcelle" pengene er fordelt blandt Hornes ansøgninger.
- Der arbejdes fortsat med fjernvarme via DIN-forsyning Lokalvarme A/S.
- Samarbejdet mellem sognenes menighedsråd giver flere musiske oplevelser, man kan melde sig til samt salmesangaftener.
- KFUM Spejderne i Horne har haft info-aften (1. marts).
- Generalforsamlinger er ved at starte op i diverse foreninger.

**Sig:**

- Forskønnelse af Sig midtby. Der arbejdes på et grønnere miljø.
- Udvidelse af centerområde. Der arbejdes på at få flere senior boliger ved centerområdet.
- Etablering af padelbane i Sig. Der er allerede et godt medlemsantal.
- Der er påbegyndt et nyt arbejde for sammenlægning mellem skole og dagtilbud på en matrikel.
- Ny hjemmeside er lanceret i januar måned.
- Kloakering, sidste etape fri Sig by.
- Forskønnelse og renovering af klubhuset. Der arbejdes for at skabe mere liv i klubhuset i samarbejde med alle foreninger i byen. Huset skal igen fyldes af aktive borger og sportsaktiviteter og børn.
- 6 Storke i 2022 og 3 i 2023 til dato.
- Julebanko, Halloween m.m. arrangeret af borgerforening.
- Nytårskur arrangeret af Sig Vækst.
- Ny brugsuddeler og varesortiment, som Sig Vækst og borgerforeningen er gået aktivt ind i.
- Sig Hotel, mange arrangementer i samarbejde med borgerforeningen. Der er igen liv i huset, også ved private gæster. Der arbejdes på etablering af overnatningsværelser fra ejer.
- Karlsgårde dag, STIF deltager som altid med

plads ved den gamle campingplads.

- Sig Naturpark - opførelse af større legeplads og fælles flagstang. Der arbejdes stadig på at få opført et toilet.

#### **Tistrup:**

##### Udvidelse af Børnehaven:

Projektet kører efter planen, og med godt samarbejde mellem forvaltningen, medarbejdere og forældrebestyrelsen. Udvidelsen forventes indviet til sommerferien 2024. Børnehavens mangeårige leder går på pension, så processen med at finde en afløser er i gang. Det går trægt med at finde en kvalificeret afløser.

*Har I kendskab til de samme udfordringer?*

##### Lokale initiativer i området:

Foreningerne har det generelt vanskeligt – HTS og Skytteforeningen kører fint, mens alle andre foreninger er udfordret med vigende medlemstal, og vanskeligheder med at finde udvalgsmedlemmer.

Der er i søndags afholdt gymnastikopvisning med et par hundrede publikummer. Hodde-Tistrup prisen fortjent uddelt til Elga og Bent Lange.

*Hvordan ser det ud hos jer?*

##### Tistrup Erhvervs- og Borgerforening:

Er gået ind i Varde Handelsråd. Erik Buhl Nielsen er formand for opstartsbestyrelsen. Jens Bach Mortensen repræsenterer TEB i opstartsbestyrelsen, og forventer at afløses af Mette Berthelsen til generalforsamlingen i foråret. Det bliver spændende at følge, og jeg vil anbefale, at vi i udviklingsrådene søger information om de kommende tiltag. Herved kan det sikres, at det i så vid udstrækning som muligt synkroniseres med tiltagene i øvrigt i lokalområde, primært tænker vi indlandsturisme og bosætning.

Har sat en mobiliseringskampagne i gang, som indtil videre har følgende initiativer i spil:

- Fået henvendelse fra Traneskole og Børneby om at indgå i samarbejde, der integrerer skole og lokalsamfundet. Blandt andet har man nævnt muligheden af at lave aktiviteter, hvor man f.eks. kan gå "til tømmer" eller "til mekaniker".
- I samarbejde med Hodde Sogneforening og HT

|   |  |
|---|--|
| <p>Udvikling, igangsat en proces, der skal afstemme forventningerne mellem de respektive parter og samtidig kunne "mobilisere" flere frivillige til at eksekvere på udviklingsplanen. Møde den 16. marts 2023.</p> <ul style="list-style-type: none"> <li>• Afholdt inspirationsområde sammen med Janderup Sogneforening med flere. God aften og også et område med masser af initiativ. Bliver måske efterfulgt af nyt møde i efteråret.</li> <li>• Vil starte søgeproces op for at få skabt økonomisk base til etablering af flere almennyttige boliger.</li> <li>• Afholder generalforsamling den 30. marts, hvor der efter generalforsamlingen afholdes inspirationsmøde med skoleleder Jan Wittrup, som vil fortælle om hans vision for samarbejdet mellem skole og lokalsamfund. Bestyrelsen har 4 medlemmer på valg og har allerede 5 kandidater samt 2 nye udvalgsmedlemmer (Mette Bertelsen og Lars Lindblad).</li> <li>• Erhvervsarrangement hos Varde Biler med deltagelse af ca. 15 medlemmer. For lidt – og synd for dem, der ikke deltog</li> <li>• Midsommerfest afholdes sidste fredag før Sct. Hans – samme koncept som tidligere år.</li> </ul> <p><u>UR Varde Opland:</u></p> <p><u>UR Helle Øst</u></p> <p><u>UR Varde By</u></p> <p>Til orientering og drøftelse</p> |  |
| <p><b>4. Nyt fra RUBAN (10 minutter)</b></p> <p>Punktet var tidligere en del af punktet "Bordet rundt", men det er nu blevet et separat punkt, da "Bordet rundt" har ændret karakter, jf. ovenstående.</p> <p>Til orientering</p>   | <p>Følgende er indsendt på forhånd fra Anton P. N. Nielsen:</p> <p><i>Vi afholder generalforsamling i Kvong d. 15/3 2023 kl. 19:00. Alle i FUR er velkomne.</i></p> <p><i>Claus Larsen modtager ikke genvalg. Lasse Opstrup meddelte sidste år, at han ikke kunne afse tid til bestyrelsesarbejdet. Det betyder, at vi har brug for 2 nye bestyrelsesmedlemmer. Hvis nogen i FUR har forslag til bestyrelsesmedlemmer, så kontakt Anton Peder Nørgård Nielsen 2179 7978 tirsdag, så han kan kontakte vedkommende</i></p> |



|  |   |
|--|---|
|  | <p><i>inden generalforsamlingen onsdag.</i></p> <p><i>Regnskabet viser et overskud for 2022.</i></p> <p><i>Kommende opgaver: Vi vil gerne snarest muligt i gang med sammenkobling af vores hjemmesider med Comevisit.dk.</i></p> <p>Der er på et RUBAN-møde blevet spurgt ind til, om der er en back-up for Karsten Madsen, som driver meget af udviklingen i RUBAN. Det blev på mødet bekræftet, at der er en backup.</p> <p>Der blev opfordret til at opdatere udviklingsrådenes hjemmesider med nye medlemmer, når generalforsamlingerne er afholdt.</p>   |
| <p><b>5. Muligt borgermøde om varmforsyning for de landsbyer og områder, hvor der ikke er mulighed for fjernvarme (20 minutter)</b></p> <p>Den 10.2.2023 udsendte Lisbeth Linding en forespørgsel til FUR om deltagelse i at planlægge og arrangere et borgermøde om varmforsyning. Der kunne bl.a. formidles information omkring de muligheder, som findes for de landsbyer og landområder, som ikke kan blive en del af fjernvarme-forsyningen.</p> <p>Foreslået dato for mødet er 18. april kl. 19-21.30 i Helle Hallen.</p> <p>Der ønskes en drøftelse af et interessen for sådant møde og FUR's involvering deri, herunder evt. nedsættelse af en arbejdsgruppe.</p> <p>Til drøftelse og beslutning</p> | <p>Rådsmedlemmerne har vendt emnet i deres lokale udviklingsråd, og det blev drøftet i FUR.</p> <p>Det blev konkluderet, at der ikke er interesse for at holde et borgermøde om varmforsyning.</p> <p>Lokalområder, som oplever udfordringer ifm. varmforsyning, vil selv søge hjælp, hvis det bliver aktuelt.</p> <p>Det blev foreslået, at kommunen sender et brev ud med opfordring om at rette sine BBR-oplysninger, hvis husstanden har fået anden varmekilde.</p> <p>Link til Varde Kommunes varmeplan: <a href="https://vardekommune.dk/wp-content/uploads/2023/01/Varmeplan-for-Varde-Kommune-2023-2030.pdf">https://vardekommune.dk/wp-content/uploads/2023/01/Varmeplan-for-Varde-Kommune-2023-2030.pdf</a></p> |
| <p><b>6. Planlægning af forårsmøde mellem byråd og udviklingsråd den 12. juni (30 minutter)</b></p> <p>Det årlige forårsmøde mellem byråd og udviklingsråd er planlagt til mandag den 12. juni.</p> <p>Tema og indhold for mødet skal fastlægges, og der skal nedsættes en arbejdsgruppe til at arbejde videre med planlægningen af mødet.</p>   | <p>Forårsmødet afholdes enten i Fritidscenteret eller i Helle Hallen.</p> <p>Forskellige emner blev drøftet, og Eva Mærsk, som arbejder for foreningen Worklifestay, og som for nylig har udarbejdet en ph.d med titlen: "Hvad får unge til at flytte fra, eller blive i, deres hjemby?" blev foreslået som oplægsholder. Eva Mærsk taler om bosætning ud fra et unge-perspektiv.</p>   |

|   |   |
|---|---|
| <p>Til drøftelse og beslutning</p>  | <p>Det overordnede tema skal ikke være bosætning, men have udgangspunkt i Eva Mærsk's tema om unge. Det er vigtigt, at deltagerne får noget konkret med hjem, som de kan arbejde videre med.</p> <p>Relaterede emner og vinkler, som kunne indgå i aftenens drøftelser:</p> <ul style="list-style-type: none"> <li>- Unges tilvalg af arbejde? Findes der information om dette?</li> <li>- Sammenkobling af temaet med manglende arbejdskraft.</li> <li>- Foreningslivet – er det tilpasset de unge?</li> <li>- Rekruttering af frivillige.</li> <li>- Studenternetværkene i Århus og Odense: kunne de ansvarlige for disse netværk bidrage med noget på mødet?</li> <li>- Spørge de unge, hvad de vil have/mangler - men hvordan får man fat på dem? Kunne man inddrage skoleledere, elevråd, ungeråd, gymnasium, erhvervsskoler, 10 i Campus; evt. invitere nogle fra disse målgrupper med og give dem nogle konkrete spørgsmål, som de skal svare på.</li> </ul> <p>Lisbeth Linding kontakter Eva Mærsk for en aftale.</p> <p>Morten Bjernemose, UR HHST, og Hanne Klausen, UR Skovlund-Ansager, indgår i en arbejdsgruppe for planlægning af forårsmødet.</p> |
| <p><b>7. Udviklingsrådsmodellen version 2.0 (50 minutter)</b></p> <p>Udviklingsrådsmodellen version 2.0 blev godkendt af byrådet i foråret 2019. Tiden er kommet til at tage en drøftelse af modellen i FUR, herunder en status af modellens implementering i de enkelte udviklingsråd og fremtidige tiltag i den forbindelse.</p> <p>Til drøftelse</p> | <p>Drøftelse om Udviklingsrådsmodellen version 2.0. afledte følgende:</p> <p>Nedenstående rettelser til teksten blev identificeret:</p> <ul style="list-style-type: none"> <li>• Slet afsnit om Årets Landsby</li> <li>• Tilret beløbet for det årlige tilskud</li> </ul> <p>Der er elementer i modellen, som pt. ikke efterleves, helt eller delvist:</p> <ul style="list-style-type: none"> <li>• 3 årlige orienteringer fra borgmesteren (pt. 2, som gives på fællesmøderne med byrådet)</li> <li>• Fællesmøde mellem FUR og 2-3 medlemmer fra hvert udviklingsråd</li> </ul>  |

|  |  |
|--|--|
|  | <p>bl.a. for identificering af fælles emne/emner til efterårsmødet (bør nok faciliteres af forvaltningen, indtil det er løbet godt i gang)</p> <ul style="list-style-type: none"><li>• Lokal synliggørelse af udviklingsrådene ifm. generalforsamling</li><li>• Uddannelse af nye udviklingsrådsmedlemmer</li><li>• Årshjulet er ikke fuldt implementeret</li></ul> <p>Der var en drøftelse omkring budgettering i udviklingsrådene og kravet om indsendelse af dette til forvaltningen. Det blev pointeret, at budgettet er et styringsværktøj, som kan ændres undervejs.</p> <p>Ligeledes blev det drøftet, at det i forbindelse med regnskabet er vigtigt at være tydelig omkring, hvad midlerne til borgerinddragende aktiviteter er blevet brugt til, fx hvor mange mennesker deltog, deltog andre borgere end vanlig (fx unge), hvad var den reelle borgerinddragelse m.m. Dette fremgår ikke tydeligt pt.</p> <p>Drøftelsen om de borgerinddragende midler gav anledning til følgende input:</p> <ul style="list-style-type: none"><li>• UR Helle Vest har et skema på deres hjemmeside, som ansøgere skal udfylde for at komme i betragtning til midlerne (vedhæftes sammen med referatet). Her gives i øvrigt ikke længere til kaffe/forplejning på møder.</li><li>• UR Ølgod støtter en foreningsdag for alle byens foreninger.</li><li>• I UR Varde Opland fordeles midlerne forlods til områdets byer til videre lokal uddeling.</li><li>• UR Blåbjerg holder møde med fokus på fundraising.</li><li>• UR Skovlund-Ansager prioriterer, at midlerne gives til nye indsatser, ikke drift.</li></ul> <p>Busturen med Udvalget for Plan og Teknik blev drøftet. Der var enighed om, at denne møderække skal fortsætte som hidtil.</p> <p>Det blev aftalt, at alle i deres udviklingsråd</p> |
|--|--|

|   |   |
|---|---|
|   | <p>tager op til vurdering og drøftelse, om de efterlever udviklingsrådsmodellen, og så sættes punktet på dagsordenen igen på næste møde for videre behandling.</p> <p>Lisbeth Linding undersøger, hvordan revideringen af modellen skal godkendes.</p>  |
| <p><b>8. Mødedatoer i 2023 (10 minutter)</b></p> <p>Et par af de valgte mødedatoer for FUR-møder i 2023 er ikke forligelige med kommunaldirektør Mogens Pedersens kalender.</p> <p>Følgende datoer blev besluttet på FUR-møde den 24.1.2023:</p> <p>Tirsdag den 6. juni<br/>Onsdag den 6. september<br/>Torsdag den 23. november</p> <p>Forslag til nye datoer:<br/>Mandag den 19. juni eller tirsdag den 20. juni (i stedet for tirsdag den 6. juni).</p> <p>Mandag den 20. tirsdag den 21. eller onsdag den 22. november (i stedet for torsdag den 23. november).</p> <p>Til beslutning</p> | <p>Følgende datoer blev valgt:<br/>Tirsdag den 20. juni<br/>Mandag den 20. november</p> <p>Onsdag den 6. september fastholdes.</p> <p>Forårsmødet er fastsat til mandag den 12. juni.</p>   |
| <p><b>9. Korte orienteringspunkter (10 minutter)</b></p> <p>a) Aktuelle emner fra Varde Kommune (10 minutter)</p> <p>Lisbeth Linding orienterer på vegne af kommunaldirektør Mogens Pedersen.</p> <p>Til orientering</p>  | <p>Lisbeth Linding orienterede om vigtige datoer i de kommende måneder:</p> <ul style="list-style-type: none"> <li>• 15. marts: dialogmøde for kvalificering af delstrategi for indlandsturisme</li> <li>• 29. marts: cafemøde om fundraising, puljen til realisering af udviklingsplaner m.m.</li> <li>• 30. juni: frist for indsendelse af ansøgninger til puljen til realisering af udviklingsplaner</li> </ul> <p>LAG midler: det forventes, at der åbnes op for ansøgninger omkring 1. juni, men tidsplanen er ikke endeligt fastlagt endnu.</p> |
| <p><b>10. Eventuelt (10 minutter)</b></p>   | <p>Carl Holst, UR Ølgod, orienterede om, at han træder ud af udviklingsrådet, og dermed også FUR, ved årsmødet den 20. marts. Der var</p>   |

|  |  |
|--|--|
|  | <p>stor tak for mange års indsats.</p> <p>Afholdelse af generalforsamling blev drøftet, da der i flere udviklingsråd kun er lav deltagelse.</p> <p>Følgende blev nævnt:<br/> I nogle udviklingsråd er der bespisning, oplæg ved fx politikere eller relevante videnspersoner (fx turismeforsker, repræsentant fra Norlys) eller bidragsmodtagere. Disse tiltag opleves at have en positiv effekt på deltagerantallet. Det er ikke alle generalforsamlinger, hvor der afholdes direkte valg til udviklingsrådet, men hvor medlemmerne er udpeget på forhånd. Et udviklingsråd afholder ikke generalforsamling.<br/> Et sted er forventningerne til deltagerantallet skruet helt ned, da deltagerantallet gennem en årrække har været lav.</p> |
| <p><b>11. Næste møde: (5 minutter)</b></p> <p>Dato for det kommende møde er blevet besluttet i punkt 8.</p> <p>Sted:</p> <p>Til beslutning</p> | <p>Tirsdag den 20. juni kl. 17.00 – 21.00 i Alslev og med rundvisning mellem 16.00 – 17.00.</p> <p>Hans Julius Jakobsen undersøger muligheder for forplejning og mødested.</p>   |